
PROTOKoL NT VIIU24
z sesji Rady Miejskiej w Sura2u w dniu 27.11.2024 r. w Miejsko- Gminnym

OSrodku Kultury w Suraiu.

W Sesii Radv Mie skiei uczes tniczvli:
- radni Rady Miejskiej
- soltysi

- Burmistrz Suraza Henryk tr-apiriski
- Skarbnik Gminy Joanna tr-apiriska

- Sekretarz Gminy Marek Uszyriski
- zaproszeni goScie

Lista obecnoSci radnych bior4cych udzial w sesji
lw zal4czeniu/

Radni nieobecni:
Adam Sosnowski

Nagranie zprzebieguobrad odzwierciedlajqcezdarzenia i pelne wypowiedzi os6b
uczestniczqcych w sesji Rady Miejskiej w SuraZu jest udostgpnione na stronie
Biuletynu Informacji Publicznej pod linkiem:
https ://esesj a.tvltransmi sj e_z_obrad/ 2 I I 3/rada-miej ska-w-surazu.htm

STRESZCZENIE POSIEDZENIA

Pkt.l. Otwarcie VIII Sesji Rady Miejskiej w Sura2u i stwierdz*nie
prawomocno5ci obrad.
Przewodniczqca Rady Miejskiej w Sura2u Pani Teresa Poniriska otworzyla
obrady VIII sesji Rady Miejskiej w Sura2u.

Na podstawie listy obecnoSci stwierdzila prawomocnoSi obrad.

Pkt.2. Przyjgcie porz4dku obrad.
Pani Przewodniczqca przedstawila proponowany porz4dek obrad:
ProDonowany porzadek obrad:

1. Otwarcie VIII Sesji Rady Miejskiej w Sura.2u i stwierdzenie
prawomocnoSci obrad.

2. Prryjgcie porz4dku obrad.
3. Projekt uchwaty w sprawie zmiany w bud2ecie gminy na2024r.
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4. Projekt uchwaly w sprawie obni2enia Sredniej ceny skupu Zyta do cel6w
wymiaru podatku rolnego na2025r.

5. Projekt uchwaty w sprawie okreSlenia wysoko5ci stawek podatku od
nieruchomoSci.

6. Projekt uchwaty w sprawie wyboru metody ustalenia oplaty za
gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia stawki tej
oplaty na terenie gminy Suraz.

7. Projekt uchwaty w sprawie terminu, czgstotliwo6ci i trybu uiszczania
oplaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi na terenie Gminy
SuraZ.

8. Projekt uchwaty w sprawie pokrycia czgSci kosa6w gospodarowania
odpadami komunalnymi z dochod6w wlasnych niepochodz4cych
z pobranej oplaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi.

9. Projekt uchwaty w sprawie rozpatrzeniapetycji.
l0.Projekt uchwaty w sprawie prryjgcia Programu wsp6lpracy Gminy

Suru2 z organizailami pozarz4dowymi oraz innymi podmiotami
prowadz4cymi dzialalnoS6 po2ytku publicznego na 2025r.

'l 1 . Projekt uchwaty w sprawie zatwierdzeniaplan6w pracy Rady Miejskiej
w Surazu i statych Komisji Rady.

1Z.Przyj7cie protokolu obradzVII sesji Rady Miejskiej w SuraZu.
1 3. Informacja Burmistrza SuraLa z podjgtych dzialafi miqdzy sesjami.
14.Zapytuia i wolne wnioski
15. Sprawy r62ne.
l5.Zakoiczenie obrad MII sesji Rady Miejskiej w SuraZu.

Przewodnicz4ca Rady Miejskiej zwr6cila sig do zebranych o skladanie uwag do
zaproponowanego porzqdku obrad.
Przewodnicz4ca Rady Pani Teresa Poniriska zloiryla wniosek formalny o zdjgcie
z porzqdkt sesji pkt. I I Projekt uchwaly w sprawie zatwierdzenia plan6w pracy
Rady Miejskiej w Surazu i statych Komisji Rady.
Prrystqpiono do glosowania wniosku:
Wynik glosowanta: 14 os6b za, przy 14 osobach obecnych. Imienny wynik
glosowania stanowi zal4czrik do protokofu.
W zwi+zku z zaproponowan4 zrnianq, porz4dek obrad przedstawia sig
nastgpujqco:

1. Otwarcie VIII Sesji Rady Miejskiej w Sura2u i stwierdzenie
prawomocnoSci obrad.

2. Przyjgcie porz4dku obrad.
3. Projekt uchwaty w sprawie zmiany w bud2ecie gminy na2024r.
 . Projekt uchwaty w sprawie obnizenia Sredniej ceny skupu 2yta do cel6w

wymiaru podatku rolnego na 2025r.
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5. Projekt uchwaly w sprawie okre6lenia wysokoSci stawek podatku od
nieruchomoSci.

6. Projekt uchwaly w sprawie wyboru metody ustalenia oplaty za
gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia stawki tej oplaty
na terenie gminy Sura2.

7. Projekt uchwaly w sprawie terminu, czgstotliwoSci i trybu uiszczania
oplaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi na terenie Gminy
SuraZ.

8. Projekt uchwaty w sprawie pokrycia czgsci koszt6w gospodarowania
odpadami komunalnymi z dochod6w wlasnych niepochodz4cych
z pobranej oplaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi.

9. Projekt uchwaty w sprawie rozpatrzeniapetycji.
10. Projekt uchwaly w sprawie przyjgcia Programu wsp6lpracy Gminy Suraz

z organizacjami pozarz1dowymi oraz innymi podmiotami prowadz4cymi
dzialalno6d pozytku publicznego na 2025r.

1l.Przyjgcie protokolu obrad z VII sesji Rady Miejskiej w Sura2u.
1 2. Informacj a B urmi strza Sw uZa z podj gtych dzialclrt mi9 dry sesj ami.
13.Zapytania i wolne wnioski
14.Sprawy r62ne.

li.Zakofrczenie obrad VIII sesji Rady Miejskiej w Sura.Zu.

Radni Rady Miejskiej w SuraZu porz4dek obrad przyjgli 14 glosami za, przy 14
osobach obecnych. Imienny wynik glosowania stanowi zal4cznik do protokolu.

Pkt.3. Projekt uchwaty w sprawie zmiany w budZecie gminy na 2024r.
Sekretarz Gminy Pan Marek Uszyriski poinformowal radnych, i2 dziS wptyngla
informacja, 2e wniosek o zmiang warunk6w promesy dotyczqcy kompleksowej
rozbudowy stacji uzdatniania wody w SuraZu otrzymal dodatkowe Srodki
finansowe na monta? urzqdzeh 'nvi4zanych z kompensacj4 mocy biemej oraz do
rozbudowy monitoringu wizyjnego. Na poprzedniej sesji w budZecie gminy
zabezpieczono kwotg ze Srodk6w wlasnych na powylszy cel. Zmiana warunk6w
powyzszej promesy porwala na wprowadzenie do budZetu gminy kwotg
otrzymanego dofrnansowania w wysoko6ci 52.126,54 zl.
Skarbnik Gminy Pani Joanna I-apiriska przedstawila radnym w jaki spos6b
powy2sza kwota bgdzie wprowadzona do dzisiejszych zmian w budzecie.
Radna Pani Anna Wilenta zwr6cila sig z pytaniem, jaka jest calkowita kwota
subwencji uzupelniaj4cej, kt6r4 prawdopodobnie otrzyma gmina Suraz? CzgSi
Srodk6w zostala juZ wprowadzona w pafldziemlku, czgsi wprowadzamy
w dzisiejszych zmianach w bud2ecie. Cyt. ,,Czy jeszcze coS zostalo? Z czego
wynika wzrost oplaty za energig o 20 tys. zl. Ile wynosi Srednio miesigczna
faktura za odbi6r odpad6w?
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Pkt. 4. Projekt uchwaly w sprawie obniZenia Sredniej ceny skupu Lyta do
cel6w wymiaru podatku rolnego na2025r.
Radna Pani AnnaWilentazloiryla wniosek formalny w sprawie obniZenia Sredniej
ceny skupu iryla do cel6w podatku rolnego z kwoty 86,34 zl za jedn4 dt. do kwoty
74,05 zl. za jedna dt., kt6ra stanowi podstawg obliczenia podatku rolnego. To jest
o 4,3 o/o tyle, co wynosi wskaZnik inflacji.
Burmistrz SuraZa Pan Henryk tr-apiiski stwierdzil, i2 do projektu budzetu na rok
2025 przewidziano podwy2ki podatku rolnego i podatku od nieruchomoSci
o l4%o. Wzrost dochodu przy naszej zaproponowanej podwyZce do bud2etu od
os6b firycznych i prawnych wyniesie ok. 168 tys. zl. Prry wzro(cie koszt6w za
energig i za uslugi ta kwota dochodu nie jest wyg6rowana. Przy propozycji
wzrostu o 14Yo obnhenie Sredniej skupu Zyta do cel6w podatku rolnego z kwoty
86,34z11. za jedr4 dt. do kwoty 8l zl. Nadmienil, iZ w wigkszo6ci gmin stawka
podatku rolnego jest prryjmowana na poziomie max.
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Sekretarz Gminy stwierdzil, iz faktura za odpady wynosi ok. 40 tys. A., ale
w przypadku faktury gdzie s4 co dwa miesiqce odbierane odpady selektywne
wysoko66jej wynosi ok. 70-80 tys. zt.

Skarbnik Gminy stwierdzila, iz kwota 20 tys. zl. zabezpieczonajest na energig
elektryczn4 na punkt hydrofomi w SuraZu.
Burmistrz Sura'Za Pan Henryk l-apiriski stwierdzil, i2 zmienily sig zasady
naliczaniazuzycia energii prry instalacjach fotowoltaicmych. KiedyS rozliczenie
bylo p6t roczne i dlulsze, a na chwilg obecn4 sq wystawiane miesigcme,
dwumiesigcme faktury zaliczkowe.
Radna Pani Julita Dziemianiuk wnioskowala, aby w nowym roku zapomai
radnych z fakturami na energig elektryczn4, tam gdzie jest zamontowana
fotowoltaika i z fakturami na o$wietlenie ulicme celem por6wnania cen przed
i po wymianie lamp.
Radna Pani Anna Wilenta zwr6clla sig z pytaniem, jaka kwota subwencji
uzupelniaj4cej bgdzie jeszcze wprowa&ona do budZetu?
Skarbnik Gminy stwierdzila, iz lqczna kwota subwencji uzupelniaj4cej
prryznanej gminie Sura2 wynosi 910 tys. zl. Na chwilg obecnq wprowadzono do
budZetu ok 694 tys.zl., wigc pozostaje do wprowadzenia jeszcze 216 tys. zl. Na
dzief dzisiejszy Srodki jeszcze nie wplyngty na konto gminy. Nadmienila, i2 w
budZecie narok2024 zaplanowano Srodki w wysoko6ci 600 tys. zl. ze sprzeduiry
dzialki po bylej szkole w Za*ykach. Z tych dodatkowych Srodk6w z subwencji
mogliSmy pokry6 powyLszq nie wykonanq kwotg w dochodach maj4tkowych.
Zostaly zamienione nie wykonane Srodki maj4tkowe na (;rodki biehqce z tejle
subwencji.
Projekt uchwaly zostal poddany pod glosowanie.
W wyniku glosowania przyjety zostal. 14 glosami za,prry 14 osobach obecnych,
jako Uchwala Nr YIIU38/2024
/wykaz imienny glosowania w zal4czeniu/



Przyst4piono do glosowania wniosku formalnego radnej pani Anny Wilenty:
Wynik glosowania: 8 os6b za, 6 os6b sig wstrzymalo,prry 14 osobach obecnych.
Imienny wynik glosowania stanowi zalqcmikdo protokolu.
Projekt uchwaly zostal poddany pod glosowanie z uwzglgdnieniem propozycji
stawki radnej Pani Anny Wilenty, tj.74,05 zl.
W wyniku glosowania przyjgty zostal 8 glosami za, 6 os6b sig wstrrymalo, pr4
14 osobach obecnych, jako Uchwala Nr YllA39 D024
lwykaz imienny glosowania w zalqczeniu/

Pkt.5. Projekt uchwaty w sprawie okreslenia wysokosci stawek podatku od
nieruchomoSci.
Radna Pani Anna Jurczak zlofila wniosek formalny w sprawie okreSlenia
wysokoSci stawek podatku od nieruchomo6ci w nastgpuj4cy spos6b: l.l)- 1,24 zl;
1.2) - 6,84 zl; 1.3) - 0,66 zl; 1.4) - 4,51 zl;2.1) - 1,06 zl;2.2) - 31,01 zl;2.3) -
15,92 zl; 2.4) - 6,32 zl; 2.5) - 10,45 zl; 2.6)- 2%
Przyst4piono do glosowania wniosku formalnego radnej Pani Anny Jurczak:
Wynik glosowania: 8 os6b za, 6 os6b sig wstrzymato,przy 14 osobach obecnych.
Imienny wynik glosowania stanowi zal4cznlk do protokolu.
Projekt uchwaty zostal poddany pod glosowanie z uwzglgdnieniem proporycji
stawek radnej Pani Anny Jurczak.
W wyniku glosowania przyJgty zostal 9 glosami za, 5 os6b sig wstrrymalo, prry
l4 osobach obecnych,j ako Uchwala Nr YlIll 4012024
lwykaz imienny glosowania w zalEczeniu/
Skarbnik Gminy Pani Joanna tr-apiriska stwierdzila, i2 przy prryjgtych przez
Pafstwa radnych stawkach podatkowych doch6d do budzetu gminy na rok 2025
wyniesie ok. 50 tys. zl. Nadmienila,i2najniZsze wynagrodzenie wzroslo o 8,5Yo.

Pkt.6. Projekt uchwaly w sprawie wyboru metody ustalenia oplaty za
gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia stawki tej oplaty na
terenie gminy Sura2.
Sekretarz Gminy stwierdzil, i2 do projektu uchwaty zostaly uwzglgdnione
propozycje radnych, t1.37 zl. za I mieszkahca posiadajqcego kompostownik i 50
zl. bez kompostownika. Zwr6cll sig z py,taniem, czy te stawki pozostaj E, cry sE
jeszcze inne propozycje? Cya. Ta kalkulacja kt6ra byla przedstawiana Pafstwu,
przy zaloienil, 2e wszystkie osoby przechodz4 na kompostownik, to nam sig nie
bilansuje. Zalo1enie bylo takie aby jak najwigcej os6b przeszlo na
kompostowanie, co nam teoretycmie obnizy ilo66 Smieci. Natomiast i tak sig na
chwilg obecnq nie bilansuje."
Radny Pan Krzysztof Bibulowicz zaproponowal zmniejszenie stawki z 50 zl. do
kwoty 47 zl. dla mieszkahc6w bez kompostownika, a stawkg dla mieszkaric6w
z kompostownikiem pozostawii w wysokoSci3T zl.
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Sekretarz Gminy stwierdzil, i2 nawet gdy wszyscy przejdq na stawkg
z uwzglgdnieniem kompostownika tj. 37 zl., to i tak nam sig nie zbilansuje.
Jedynie moZe zmniejszy6 sig tonaz odpad6w.
Przewodnicz4ca Rady Miejskiej Pani Teresa Ponirlska stwierdzila, i2 przy
proponowanej stawce 37 zl. doch6d z tych oplat nie pokryje koszt6w za odpady.
Cyt. ,,Nie wiemy, jak to wptynie na obniZkE iloSci tonazowej tych odpad6w jeZeli
wszyscy przejd4 na kompostowniki. Wskazane byloby teraz,Zeby przynajmniej
w tej pozycji $zyjqt tak4 stawkg, zeby ona pokryla koszty. Trzeba teL jeszcze
uwzglgdnid jednq rzecz, 2e nie wszyscy za Smieci placq. S4 zalegloSci te
zalegloSci sqznaczne," ok. 40 tys. zl.
Radna Pani Anna Jurczak stwierdzila, i2 posiada informacje cyt. ,,od Pani kt6ra
na mojej ulicy nie ma kompostownika i ona jest w stanie przy tej kwocie kt6r4
podniesiemy oplacai. TakZe ona nie bgdzie zmieniala na pewno deklaracji.
Podejrzewam, 2e calkiem spora grupa os6b zrvlaszcza dla tych gdzie sq
gospodarsfwa jedno, dwu osobowe po prostu nie zmieni. Nie zakladalabym, Ze

wszyscy od tego odejdq. WigkszoS6 pewnie tak, w tych wielodzietnych rodzinach,
ale wskaZnik mamy taki, 2e wychodzi tak jakby p6horej osoby na gospodarstwo.
Tak2e wigkszoSi jest jedno, dwuosobowy ch,, takle podejrzewam, Ze zostan1."
Radny Pan Bogdan Owczarczlk stwierdzil, i2 cyt. ,jeheli wychodzimy z takiego
zalohenia, 2e jeheli po rerygnuj4, to bgdzie mniejszy tonu2. Jeleli nie po
rezygnuj4, to b9d4 wigksze oplaty, to tonaz sig nie zmniejszy dla nas. "
Radna Pani Julita Dziemianiuk stwierdzlla,i2z informacji zlJrzgduwynika,Ze
za odpady BIO zaplacono w poprzednim roku kwotg ok. 45 tys. zl. i takich os6b
bylo 231. Dziel1c kwotg 45 tys. zl przez liczbg os6b, cryli 231 daje nam kwotg
rocznqw wysokoSci 194 zl. 80 gr. od osoby. Dzielqc tg kwotg na 12 miesigcy, to
wyjdzie, ile my za te osoby placimy. To wychodzi stawka 16 21.23 gr., czyli jest
to kwota o kt6r4 powinna wzrosn46 stawka dla mieszkaric6w oddajqcych BIO
odpady. R62nica w wysokoSci 13 zl. zaproponowana przezlJrz4d, nie pokryje
w caloSci poniesionych kosa6w za odbi6r BIO odpad6w. Je2eli te osoby przejdq
z grupy bez kompostownika do grupy os6b z kompostownikiem, to ta iloS6
odpad6w sig zmniejszy. Zdaniem radnej nalezy u6wiadamia6 mieszkaric6w
o prawidlowej segregacji odpad6w, gdy2 nie osi4gamy poziom6w recyklingu.
W zwi4zku zlym na gming naloZono kary pienigZne. W przypadku, gdy system
nie bgdzie sig bilansowal do tematu mo2emy wr6ci6 w ci4gu roku. Zaapelowala
do mieszkaric6w gminy, aby prawidlowo segregowali Smieci, tak aby osiqgn46
poziomy wskaznik6w recyklingu. Od uzyskanych wskaznik6w zalezy kwotakary
naloZonej na gming. Gmina SuraZ ma maly budzet, nie chcemy doklada6, jeZeli
ju2 nam zostala wymierzona kara za 2021r., a poziomy do osi4gnigcia s4 coraz
wyLsze to za kolejne lata r6wnie2 tych kar naleZy sig spodziewa6.
Pan Sekretarz stwierdzil, i2 za rok 2021 na gming nalo2ono karg w wysoko6ci
7200 zl. w chwili obecnej trwa weryfikacja roku 2022, a nastgpnie roku 2023,
2024.



Radny Pan Pawel Jaroszko zwr6cil sig z pytaniem, ile gmina musi zda6 ton
odpad6w do recyklingu Zeby nie byla ukarana za nie osiqgnigte wskaZniki?
Pan Sekretarz stwierdzil, iZ og6lny tonaz odpad6w wszystkich Smieci jest
w granicach 400 ton oblicza sig procent do tej calosci, ilos6 tonazu podanej
recyklingowi musi by6 co najmniej trzykrotnie wigksza, niZ w chwili obecnej.
Nadmienil, iZ w roku 2025 bgd4 prowadzone intensl"lvne kontrole sprawdzajqce
prawidlowo5i prowadzonej segregacji przez mieszkaic6w.
Radny Pan Pawel Jaroszko wnioskowal o zaproszenie przedstawiciela firmy
odbierajqcej odpady znaszej gminy, kt6ry odpowie na wsrystkie nasze pl.tania?
Radny Pan Marek Marciszewski zwr6cil sig z pytaniem , dlaczego zostaly zabrane
kontenery naodziel i tekstylia?
Burmistrz Sura2a Pan Henryk tr-apiriski stwierdzil, iz te kontenery s4 wlasnosci4
Polskiego Czerwonego Krzyia,aw zwi4zkuze zmianami w ustawie o utr4rmaniu
czystoSci i porz4dku zostaly one zdemontowane.
Projekt uchwaly zostal poddany pod glosowanie.
W wyniku glosowania przyj qty zostal I I glosami za, 3 osoby sig wstrzymaty, prry
14 osobach obecnych,j ako Uchwala N r YllU 41 12024
lwykaz imienny glosowania w zal4czeniu/

Pkt.7. Projekt uchwaty w sprawie terminu, czgstotliwoSci i trybu uiszczania
oplaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi na terenie Gminy Sura2.
Radna Pani Julita Dziemianiuk zapoznala radnych z powyZszym projektem
uchwaty.
Projekt uchwaly zostal poddany pod glosowanie.
W wyniku glosowania przyjety zostal 14 glosami za, przy 14 osobach obecnych,
jako Uchwala Nr VIIU42I2024
/wykaz imienny glosowania w zalqczeniu/

Pkt.E. Projekt uchwaty w sprawie pokrycia czg5ci koszt6w gospodarowania
odpadami komunalnymi z dochodriw wlasnych niepochodz4cych z pobranej
oplaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi.
Projekt uchwaty zostal poddany pod glosowanie.
W wyniku glosowania przyjgty zostal 10 glosami za,4 osoby przeciw,przy 14
osobach obecnych, jako Uchwala Nr Yllll 4312024
/wykaz imienny gtosowania w zal4czeniu/

Pkt.9. Projekt uchwaly w sprawie rozpatrzenia petycji.
Projekt uchwaty zostal poddany pod glosowanie.
W wyniku glosowania przyj qty zostal I I glosami za, 3 osoby sig wstrzymaly,prry
14 osobach obecnych, jako Uchwala Nr vttt/44t2024
/wykaz imienny glosowania w zal4czeniu/
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Pkt.l0. Projekt uchwaly w sprawie prryjgcia Programu wsp6lpracy Gminy
Sura2 z organizacjami pozarzqdowymi oraz innymi podmiotami
prowadz4cymi dzialalnoSd porytku publicznego na 2025r.
Projekt uchwaty zostal poddany pod glosowanie.
W wyniku glosowania przyjgty zostal 12 glosami za,2 osoby sig wstrzymaly, przy
14 osobach obecnych, jako Uchwala Nr W114512024
lvykaz imienny glosowania w zalqczeniu/

Pkt.ll. Przyjgcie protokolu obrad z VII sesji Rady Miejskiej w Suraiu.
Do protokolu nie zostaly wniesione uwagi i zastrzehenia. W zwiqzku
z powylszym Przewodniczqca Rady zglosila wniosek o przyjgcie Protokofu Nr
vrr/2024.
Protok6l Nr VIV2024 przyjgty zostal 14 glosami za, przy jednej osobie
nieobecnej.

/wykaz imienny glosowania w zal4czeniul

Pkt.l2. Informacja Burmistrza Sura2a z podjgtych dzialafi migdzy sesjami.
Burmistrz SuraZa, Pan Henryk tr apiriski przedstawil informacjg z podjgtych
dzialai migdzy sesjami. d.:

- spotkanie z wykonawcq i inspektorem nadzoru modemizacji hydrofomi,
- udzial w spotkaniu udzialowc6w Wodoci4g6w Podlaskich. Sp6lkajest w bardzo
dufm stopniu zadluiona ze wzglgdu nazamrohenie stawek przez Wody Polskie.
Miejmy nadziejg, 2e sytuacja sig poprawi. Powolany zostal nowy Prezes
Wodoci4g6w Podlaskich.
- spotkanie i rozmowy zPaniq Dyrektor Zespofu Szk6l i Plac6wek Oswiatowo-
Wychowawcrych w SuraZu,

- u&ial w obchodach 11 listopada niepodlegloSci w Sura2u,

- tdzial w spotkaniu w Urzgdzie Wojew6dzkim dotycz4cym Projektu Tarczy
Wsch6d,

- udzial w posiedzeniu zarz1dtt Gmin G6mej Narwi. Do stowarzyszenia zostala
przyjgta gmina Zablud6w a Prezesem zostal wybrany Burmistrz Zabfudowa Pan
Adam Tomanek.

- udzial w spotkaniu podsumowujqcym akcje zbi6rki Zolgdzi w naszej szkole,

- spotkanie z nowym Prezesem Wodoci4g6w Podlaskich Panem Leonem
Aleksiejukiem,

- udzial w konferencji w Urzgdzie Wojew6dzkim dotycz4cym funduszy
europejskich i KPO,

- spotkanie z Prezesem i Dyrektorem PKS NOVA,

- udzial w posiedzeniach Komisji ds. Gospodarki i Bud2etu i Komisji Rewiryjnej,
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- spotkanie z przedst^wicielami fi rm doty cz4ce temalyki OZE,

Burmistrz SuraZa pogratulowal Pani Joannie Danilczuk Dyrektorowi Zespolu
Szk6l i Plac6wek OSwiatowo-Wychowawczych w SuraZu otrzymanie od
Wojewody medalu Komisji Edukacji Narodowej za szczeg6lne zaslugi dla
oSwiaty i wychowania.

Pkt.13. Zapytania i wolne wnioski.
Pkt.14. Sprawy r62ne.
Radny Pan Pawel Lifwiriczuk stwierdzll, i2 odjakiegoS czasu zglaszal do Pana
Burmistrza, 2e na terenie Zimnoch Ostasze cal4 noc pali sig oSwietlenie uliczne
i w dalszym ci4gu nic z tym tematem nie zrobiono. W miejscowoSci Sredziriskie
w dalszym ci4gu nie podcigto drzew, kt6rych galgzie zalegaj1 na linii
energetycmej co powoduje nvarcie na linii i brak energii w miejscowoSci. Radny
wnioskowal o wyst4pienie do PGE o ich wycigcie wskazuj4c jego numer
telefonu, gdyZ chcialby uczestniczy6 prry wycince wskazuj4c im jakie nalezy
podciq6 galgzie.
Pan Burmistrz stwierdzil, i2 wystgpowala gmina do Zakladu Energetycznego
w tej sprawie. ZalJad dokonal podcigcia, ale najwidocmiej nie skutecmie.
W dalszym ci4gu bgdziemy do nich monitowa6. Pan Burmistrz stwierdzil, i2
oSwietlenie ulicme bylo zglaszane firmie modernizuj4cej o5wietlenie w gminie.
Dokonano ju2 pierwszej naprawy gdy? dotyczylo to r6wniez miejscowoSci
Doktorce, Zimnochy. W Doktorcach skutecmie naprawiono o3wietlenie jednak
oSwietlenie w Zimnochach Ostasze wymaga dalszej naprawy.
Radny Pan Litwifczuk stwierdzil, i2 w gminie Suraz trwa to bardzo dfugo.
Zdaniem radnego, jak nie palimy oSwietlenia przez cala noc w gminie, to
wszgdzie. A jak sig pali w jednej miejscowoSci, to trzeba zapalit, r6wnie2 i w
pozostalych miejscowoSciach. Radny zwr6ctl sig z pytaniem, dlakogo jeLdzi
autobus PKS (kurs ranny PoSwigtne, SuraZ, tr-apy) skoro nikt z Suraza do niego
nie wsiada? Cyt. ,,Komu ten autobus jest puszczony, dla gminy Po(wigtne
doplacamy teraz, sig oplaca. No proszg powiedzie6."
Pan Burmistrz stwierdzil, i2 gmina Suraz doplaca jedynie do tego kursu za
kilometry przeje2dhore na terenie wyl4cmie naszej gminy. Proszg prrypomnied
jakie wczeSniej byty postulaty mieszkafc6w o przywr6cenie tego rannego kursu
w celu dowozu dzieci do szkoly wtr-apach, mieszkaric6w do Przychodni, Szpitala.
Potrzeba mieszkanc6w bylabardzo duza, ale jak wida6 frekwencja jest mala.
Radny Pan Litwiriczuk stwierdzil, iz wczeSniej jak jedna, dwie osoby z Rynek
korzystaty z autobusu, to sig nie oplacalo, cyt. ,,ateraz sig oplaca, Zeby powietrze
wozil".
Pan Burmistrz stwierdzi, i2 nadal jest ranny kurs autobusu przez Rynki,
Sredziriskie do Bialegostoku.
Radny Pan Litwiriczuk stwierdzil, i2 mieszkaficy z Rynek nie maj4 czym sig
dostai do SuraZa, do Lap.
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Pan Burmistrz stwierdzil, i2 mieszkancy z miejscowosci soleckich mog4
skorrysta6 z autobusu szkolnego, kt6ry iest otwart4 platn4 lini4 poeworow4 dlu
mieszkaric6w.
Radny Pan Litwifczuk ntricil sig z pytaniem, w kt6rym roku bgdzie wykonany
remont drogi gminnej w Sredzifskich?
Pan Burmistrz stwierdzil, iz przy kazdej inwestycji mai4tkowej potrzebny jest
wklad wlasny gminy, je2eli Paristwo dalej bgdziecie w minimalnym stopniu
podnosii podatki, to inwestycje bgd4 wstrrymane.
Pan Litwiriczuk wnioskowal o zebranie galgzi wycigtych przy drodze gminnej
Zawykr- Zimonochy.
Radna Pani Justyna Mojsak zadeklarowala swoj4 pomoc przy dowozie
mieszkaric6w z gminy Suraz jad4c na trasie Lesznia, Doktorce, Zav,yki, SwaZ,
N'apy.
Radny Pan Bogdan Owczarczuk zwr5cil sig z pytaniem, czy wykonano
dokumentacjg na drogg gminna w Sredziriskich?
Burmistrz Sura2a Pan Henryk t-apiriski stwierdzi, i zostal wykonany jedynie
program funkcjonalno - u{tkowy niezbgdny do zlolenia wniosku do programu
wsparcia prrygranicznych gmin w Polsce wschodniej. Wstgpnie gmina Suraz
otrzymala z tego programu dofinansowanie ale czekamy r6wnieZ na
rozstrzy gnigcie programu Rozwoju Dr6g Lokalnych, gdzie teL zlohono powyhsz4
drogg. Nadmienil, iz wklad gminy do programu wsparcia przygranicznych
gmin... wynosi 20%o, za! do programu Rozwoju Dr6g Lokalnych wynosi 40%.
Pan owczarczuk zwr6cll sig z pytaniem, czy jakie$ zosraly srodki przeznaczone
na prrygotowanie dokumentacji na powyZszq drogg? Zdaniem radnego skoro
zaczynamy cokolwiek przy jakiejkolwiek drodze, to nalery je robi6 do korica. W
budZecie przean,aczarr,y srodki na wykonanie dokumentacji na ulica cmentarn4 i
Jagielloriskq. Obowi4zkiem Paristwa jest ich wykonanie.
Pan Burmistrz stwierdzil, i2 wykonanie dokumentacji na drogi jest pierwszym
etapem inwestycji. Gmina sama nie jest w stanie ich wykona6, dlatego skladamy
wnioski do program6w o ich dofinansowanie, a do tego jest niezbgdna
dokumentacja.
Radna Pani Agnieszka Edyta Filipczuk-Zamojda zttr6clla sig z pytaniem, na
kt6ry rok przewidziano realizacjg drogi w Sredzfuiskich? Skoro oirzymaliSmy
dofinansowanie w wysokoSci 80% z programu wsparcia przygranicznych gmin
w Polsce wschodniej.
Pan Burmistrz stwierdzil, iZrealizacjaprzewidziarra jest na lata 2027-2028.
Pani Skarbnik stwierdzila, i2 zaplanowano w budZecie na dokumentacjg na drogg
w Sredzirlskich kwotg 10 tys. zl, a wydano na ten cel kwotg 2 212 zl.
Radny Pan Pawel Jaroszko wnioskowal do Pani Przewodnicz4cej Rady, aby
wyst4pila do Urzgdu o przygotowanie kalkulacji cenowej w temacie oszczgdno6ci
i straty na oSwietleniu ulicznym. Wnioskowal do Pana Burmistrza, aby prry
wa2nych spotkaniach na zewnqtrz zglaszat r6wnieZ udzial przedstawiciela
z Rady.
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Radna Pani Julita Dziemianiuk zwr6cila sig z pytaniem, dlaczego tak p 6ino ftma
roryocz$a wymiang okien w szkole? Jakie bgdq kolejne etapy prac?
Pan Burmistrz stwierdzil, iz firma rozpoczgla wymiang po uzgodnieniu z pani4
Dyrektor szkoly i za jej zgod}. Prace s4 prowadzone sukcesywnie klasa po klasie.
Pan Sekretarz stwierdzil, iz wykonawca zaplanowal wymiang okien, montaZ
parapet6w, odmalowanie klasy i tak klasa po klasie. Tak, aby nie zaburza(, pracy
szkoly. Kociol grzewczy bgdzie wymieniony po sezonie grzewczym.
Pan Litwifczuk wnioskowal o wstawienie lustra drogowego na wyniesionym
skrzyZowaniu w Zimnochach, gdy|maki kt6re tam s4 ograniczajq widocmoSd.

Pkt.15.Zakor[czenie obrad VIII Sesji Rady Miejskiej w Suraiu.
Przewodruczqca Rady Miejskiej Pani Teresa poniriska podzigkowala za udziar
w obradach i zamkngla obrady VIII Sesji Rady Miejskiej w Sura2u.

Godzina zakohczenta obrad 1 I 
20

Na tym protokol zakohczono.

P r zew odniczqcy Rady Miej skiej

Pani Teresa Poniriska

Protokolowala: S. Filipczuk
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Wyniki glosowania

Glosowano w sprawie: Wniosek formalny w sprawie zdjqcia z porzqdku
sesji punktu nr 11 w sprawie zatwierdzenia plan6w pracy Rady Miejskiej w
Sura2u istalych Komisji Rady

zA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJE Sl[:0, BRAK GLOSU:0, NIEOBECNI: 1

Wvniki imienne:

zA (14)
Krzysztof Bibulowicz, Julita Dziemianiuk Agnieszka Edyta Filipczuk- 2amojda , Pawel Jaroszko, Anna JurczaK
Slawomir Kubaj, Pawel Litwi6czuk Marek Marciszewski, Justyna Mojsak, Bogdan Owczarczuk, Magdalena
Owczarczuk, Teresa Poni6ska, Anna Wilenta, Teresa Zimnoch

PRZECTW (0)

WSTRZYMUJE SrE (0)

BRAK GLOSU (O)

NTEOBECNT (r)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia: ?7.11 .2024,10:10.31

27.11.2024 I Wygenerowaho za pomocQ app.esesja.pl, Stona 1 z 1



Wyniki glosowania

Glosowano w sprawie: Przyjqcie porzqdku obrad.

ZA: 14 PRZECIW: 0, WSTRZYMUJE SIE:0, BRAK GLoSU:0, NIEOBECNI: 1

Wvniki imienne:

zA(14)
Krzysztof Bibulowicz, Julita Dziemianiuk, Agnieszka Edyta Filipczuk- Zamojda , Pawel Jaroszko, Anna Jurczak
Slawomir Kubai, Pawel Litwi6czuh Marek Marciszewski, Justyna Mojsak Bogdan Owczarczuk, Magdalena
Owczarczuh Teresa Ponifiska, Anna Wilenta, Teresa Zimnoch

PRZEcrw (0)

WSTRZYMUJE SIE (O)

BRAK GLOSU (O)

NTEOBECNT (1)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia: 27 .11 .?024,10:'l'l 59

27.11.2024 I Wygenercwano za pomocQ app.e$esja.pl, Stona 1 z 1



Wyniki glosowania

Glosowano w sprawie: Projekt uchwaly w sprawie zmiany w bud2ecie
gminy na2O24r.

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJE SIE: 0, BRAK GLOSU: 0, NIEOBECN|: 'l

Wyniki imienne:

zA (14)
Krzysztof Bibulowicz, Julita Dziemianiuk, Agnieszka Edyta Filipczuk- 2amoida, Pawe+ Jaroszko, Anna Jurczak
Slawomir Kubaj, Pawel LitwiticzuK Marek Marciszewski, Justyna Mojsak Bogdan Owczarczuk, Magdalena
Owczarczuh Teresa Poni6ska, Anna wilenta, Teresa Zimnoch

PRzEctw (0)

WSTRZYMUJE SIE (O)

BRAK GLOSU (O)

NTEOBECNt (r)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia 27.'l 1.?0?4, 10.22:45

27.11.2U4 lWygenercwano za pomoce app.esesia.pl, slrcna 1 z 1



)

Wyniki glosowania

Glosowano w sprawie: Wniosek formalny w sprawie obni2enia Sredniej
ceny skupu 2yta do cel6w podatku rolnego z kwoty 8F,34 zl za jednq dt.
do kwoty 74,05 zl za jednq dt., ktora stanowi podstawq obliczenia
podatku rolnego

ZA: 8, PRZECIW:0, WSTRZYMUJE Sl[:6, BRAK GLOSU: 0, NIEOBECNI: 1

Wvniki imienne:

zA (8)
Julita DziemianiuK Pawel Jaroszko, Anna Jurczak Pawel Litwi6czuk Marek Marciszewski, Bogdan
Owczarczuk Magdalena Owczarczuk, Anna Wilenta

PRZECTW (0)

WSTRZYMUJE srE (6)
Ktzysaof Bibulowicz, Agnieszka Edyta Filipczuk- Zamojda , Slawomir Kubai, Justyna Moisak Teresa Poni6ska,
Teresa Zimnoch

BRAK GLOSU (O)

NTEOBECNT (1)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia: 27 .11 .2024,10:35:55

27.11.2024 I Wgenercwano za pomoce app.esesia.pl, Sitoha 1 2 1



)

Wyniki gfosowania

Glosowano w sprawie: Projekt uchwaly w sprawie obni2enia 5redniej ceny
skupu 2yta do cel6w wymiaru podatku rolnego na2O25r.

ZA: 8, PRZECIW:0, WSTRZYMUJE St[:6, BRAK GLOSU:0, N|EOBECNI: l

Wvniki imtenne:

zA (8)
Julita Dziemianiuk Pawel Jaroszko, Anna Jurczak, Pawel Litwi6czuk, Marek Marciszewski, Bogdan
Owczarczuk, Magdalena Owczarczu( Anna Wilenta

PRZECTW (0)

WSTRZYMUJE SIE (6)
Kzysztof Bibulowicz, Agnieszka Edyta Filipczuk- Zamojda, Slawomir Kuba.i, Justyna Mojsa( Teresa poniriska,
Teresa Zimnoch

BRAK GLOSU (O)

NTEOBECNT (1)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia:. 27.1 1.2024, 10:.38l,27

27.11.2024 I Wgenerowano za ponoce app.esesja.pl, S:tona 1 z 1



Wyniki glosowania

Glosowano w sprawie: Wniosek formalny w sprawie okre6lenia wysoko6ci
stawek podatku od nieruchomo6ci w nastgpujqcy spos6b:
1.1)- 1,24
1.2) -6,84
1. 3) - 0,66
1.4) - 4,51
2.1) - 1,06
2.2) - 31,01
2.3) - 15,92
2.4) -6,32
2. 5) - 10,45
2.6) - 2"/"

ZA: 8, PRZECIW:0, WSTRZYMUJE Sl[: 6, BRAK GLOSU: 0, NIEOBECNI: 1

Wyniki imienne:

zA (8)
Julita Dziemianiuk, Pawel Jaroszko, Anna Jurczal! Pawel Litwihczuk Marek Marciszewski, Bogdan
Owczarczuk Magdalena Owczarczuk, Anna Wilenta

PRzECTW (0)

WSTRZYMUJE SIE (6)
Kzysztof Bibulowicz, Agnieszka Edyta Filipczuk- Zamojda , Slawomir Kubaj, Justyna Mojsak Teresa Poniriska,
Teresa Zimnoch

BRAK GLOSU (O)

NTEOBECNT (1)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia: 27 .1'l .2024, 1059l58

27.11.2024 lWygenerowano za pomoce app.esesja_pl, S'/.:.ona 1 z 1



J

Wyniki glosowania

WYniki imienne:

zA (e)
Julita Dziemianiuk Pawel Jaroszko, Anna Jurczak Pawel Litwiriczuk Marek Marciszewski, Bogdan
Owczarczuh Magdalena Owczarczuk, Teresa Poni6ska, Anna Wilenta

PRZECTw (0)

WSTRZYMUJE SIE (5)
Krzysaof Bibulowicz, Agnieszka Edyta Filipczuk- Zamojda, Slawomir Kubaj, Justyna Mojsak, Teresa Zimnoch

BRAK GLOSU (0)

NTEOBECNT (1)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia:. 27.1'1.2024, 11l01:.Os

27.11.2024 I Wgenerowano za pomocQ app.esesja.pl. Stona 1 z 1

Glosowano w sprawie: Projekt uchwaly w sprawie okre6lenia wysokosci
stawek podatku od nieruchomo6ci.

ZA:9, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJE SIE: 5, BRAK GLOSU: 0, N|EOBECN|: 1



E

Wyniki glosowania

Glosowano w sprawie: Projekt uchwaly w sprawie wyboru metody
ustalenia oplaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz
ustalenia stawki tej oplaty na terenie gminy Sura2.

ZA: I1, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJE Sl[: 3, BRAKGLOSU: 0, NIEOBECNI:1

Wvniki imienne:

zA (11)
Krzysztof Bibulowicz, Julita Dziemianiuk, Pawel Jaroszko, Anna Jurczak, Slawomir Kubaj, Pawel Litwi6czuk
Marek Marciszewski, Bogdan Owczarczuk, Magdalena Owczarczuk Teresa Ponifska, Anna Wilenta

PRZECTW (0)

WSTRZYMUJE stE (3)
Agnieszka Edyta Filipczuk- Zamojda , Justyna Moisak Teresa Zimnoch

BRAK GLOSU (0)

N|EOBECNt (1)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia:. 27.11.2Q24, 11:20:58

27.11.2m4 lWgenercwano za pomocQ app.esesja.pl, Strona 1 z 1



Wyniki glosowania

Glosowano w sprawie: Projekt uchwaty w sprawie terminu, czqstotliwo6ci
itrybu uiszczania oplaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi na
terenie Gminy Sura2.

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJE SIE: 0, BRAK GLoSU:0, NIEOBECN|: 1

Wvniki imienne:

zA(14)
Krzysztof Bibulowicz, Julita Dziemianiuk, Agnieszka Edyta Filipczuk- Zamojda, Pawel Jaroszko, Anna JurczaK
Slawomir Kubaj, Pawel Litwi6czuk, Marek Marciszewski, Justyna Moisak, Bogdan Owczarczuk, Magdalena
Owczarczuk, Teresa Poni6ska, Anna Wilenta, Teresa Zimnoch

PRZECTW (0)

WSTRZYMUJE SIE (O)

BRAK GLOSU (O)

NTEOBECNT (1)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia:. 27.1'l,.2024, 11:24.29

27.11.2024 I Wygenerowano za pomocQ app.esesja.pl, grona 1 z 1



Wyniki glosowania

Glosowano w sprawie: Projekt uchwaly w sprawie pokrycia czqsci
koszt6w gospodarowania odpadami komunalnymi z dochod6w wlasnych
niepochodzqcych z pobranej oplaty za gospodarowanie odpadami
komunalnymi.

ZA: 10, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJE Sl[:0, BRAK GLOSU: 0, NIEOBECNI: 1

Wyniki imienne:

zA (10)
Krzysztof Bibulowicz, Agnieszka Edyta Filipczuk- 2amojda , Pawel Jaroszko, Slawomir Kubaj, Pawel Litwiticzuk
Marek Marciszewski, Justyna Mojsal( Bogdan Owczarczuk Teresa Poni6ska, Teresa Zimnoch

PRzEcrw (4)
Julita Dziemianiuk Anna Jurczak, Magdalena OwczarczuK Anna Wilenta

WSTRZYMUJE SIE (O)

BRAK GLOSU (O)

NTEOBECNT (1)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia: 27 .11 .2024,11126:16

27.11.2024 lVlygenerowano za pomocq app.esesja.pl, Slrona 1 z 1



/A

Wyniki glosowania

Glosowano w sprawie: Projekt uchwaly w sprawie rozpatrzenia petycji.

ZA:11, PRZECIW: 0,WSTRZYMUJE Sl[: 3, BRAKGLOSU: 0, NIEOBECN|: I

Wvniki imienne:

zA (11)
Kzysaof Bibulowicz, Julita Dziemianiuk Agnieszka Edyta Filipczuk- 2amoida , Anna Jurczak, Slawomir Kubaj,
Marek Marciszewski, Justyna MojsaK Magdalena Owczarczuk Teresa Ponifska, Anna Wilenta, Teresa Zimnoch

PRZECTW (0)

WSTRZYMUJE stE (3)
Pawel Jaroszko, Pawel Litwi6czuk, Bogdan Owczarczuk

BRAK GLOSU (O)

NTEOBECNT 0)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia: 27.11.2024, 11:27 :52

27.1 1 .2024 I Wgenercwano za pomocQ aw.esesia.pl, Stona 1 z l



Wvniki imienne:

zA(12\
Krzysztof Bibulowicz, Julita DziemianiuK Agnieszka Edyta Filipczuk- zamojda , Anna Jurczak Slawomir Kubaj,
Pawel Litwifczuk Marek Marciszewski, Justyna Moisak Magdalena owczarczuk reresa poni6ska, Anna
Wilenta, Teresa Zimnoch

Wyniki glosowania

Glosowano w sprawie: Projekt uchwaly w sprawie przyjqcia programu
wsp6lpracy Gminy Sura2 z organizacjami pozarzqdowymi oraz innymi
podmiotami prowadzqcymi dzialalno6d po2ytku publicznego na 202Sr.

ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJE StE: 2, BRAK GLOSU: 0, N|EOBECN|: l

PRZECtw (0)

WSTRZYMUJE SrE (2)
Pawel Jaroszko, Bogdan Owczarczuk

BRAK GLOSU (O)

NTEOBECNT (1)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia: 27.11.2024, 11:29:1 4

27-1 1 .2024 I Wgenerowano za pomoce aw.esesja.pl, S'trona 1 2 1



n5

Wyniki glosowania

Glosowano w sprawie: Przyjqcie protokolu obrad z Vll sesji Rady Miejskiej
w Sura2u.

ZA: 14, PRZECIW:0, WSTRZYMUJE Sl[: 0, BRAK GLOSU:0, NIEOBECNI: 1

wyniki imienne:

z^ (14)
Krzyszlof Bibulowicz, Julita Dziemianiuk, Agnieszka Edyta Filipczuk- zamojda , Pawet Jaroszko, Anna Jurczak
Slawomir Kubaj, Pawel Litwi6czuk, Marek Marciszewski, Justyna Mo.isak, Bogdan Owczarczuk, Magdalena
Owczarczuk, Teresa Poni6ska, Anna Wilenta, Teresa Zimnoch

PRzECrw (0)

WSTRZYMUJE SIE (O)

BRAK GLOSU (O)

NTEOBECNT (1)
Adam Sosnowski

Glosowanie z dnia:. 27.11.2024, 1 1 :30:O7

27.11.2024 I Wgenerowano za pomoca app.esesja.pl, Si'ona 1 z 1


